פונטיקה ופונולוגיה

מבוא כללי:
התקשורת הלשונית בשפה המדוברת מתרחשת בין דובר למאזין באמצעות הדיבור. הדיבור הוא קוד תקשורת הכולל ישויות לשוניות מורכבות כמו מילים ומשפטים. יחידות אלה מורכבות מיחידות קטנות יותר.
פונטיקה: היא המדע החוקר את אופן הפקת הדיבור, את אופן העברתו ואת אופן תפיסתו על ידי המאזין. בהתאם לכך, המחקר הפונטי עוסק בחקר הדיבור משלוש בחינות:פונטיקה חיתוכית: 
1- פונטיקה חיתוכית: 
חוקרת את הדיבור כתופעה פיזיולוגית, ומתארת  איך נוצר ("נחתך") כל הגה באמצעות איברי הדיבור: אופן החיתוך שלו, מיקום החיתוך שלו ואיברי הדיבור והשרירים המשתתפים בחיתוכו.
2- פונטיקה אקוסטית:
חוקרת את ה"מוצר" עצמו, כלומר את התכונות הפיזיקליות של צלילי הדיבור ואת האופן שבו הן עוברות מהדובר למאזין באמצעות מדיום כלשהו, למשל אוויר. הפונטיקה האקוסטית בודקת את השינויים בלחצי האוויר כמאפיינים הגאים לשוניים שונים, מאפיינת את הרכבי התדירויות של ההגאים, את עוצמתם ואת משכם ומתארת כיצד התדירויות של ההגאים ועוצמתם משתנות בזמן ההגייה.
3- פונטיקה תפיסתית:
היא תחום צעיר באופן יחסי במדע הפונטיקה היא עוסקת בחקר תגובתו של המאזין לדיבור, כלומר באופן שבו הדיבור נתפס על ידי המאזין. במחקר מסוג זה מנסים להשיב על שאלות כגון: באיזו מידה הגה אחד נתפס כדומה להגה אחר? מהו ההבדל הפיזיקלי בין שני הגאים העשוי לגרום למאזין לתפוס אותם כשני הגאים שונים? או להפך: מדוע הגאים שאינם זהים נתפסים כאילו הם אותו הגה? מה הם הרמזים האקוסטיים־השמיעתיים החשובים ביותר לתפיסת הדיבור או אילו רמזים אקוסטיים מיותרים בתפיסתו?
הפונטיקה החיתוכית היא הבכירה והנפוצה במדע הפונטיקה. כדי לעסוק בתיאור הפונטי של הפקת הדיבור, עלינו להכיר תחילה את אופן הרישום המקובל בתחום וכן את מערכת הפקת הדיבור.
מערכת הדיבור


איברי הדיבור:
למרות השימוש במונח "איברי דיבור", אין לאדם איברים מיוחדים לדיבור. האיברים המכונים בפינו "איברי הדיבור" משמשים אותנו בראש ובראשונה למטרות אחרות, חשובות יותר לקיומנו הפיזי. הריאה, הקנה, תיבת הקול וחלל האף משמשים אותנו בשעת הנשימה וההרחה. השפתיים, הלשון, השיניים, הווילון וכיסוי הגרון משמשים אותנו בתהליך הלעיסה, הטעימה והבליעה. יתרה מכך, איברי הדיבור של האדם אינם שונים באופן מהותי מאיברים דומים אצל יונקים אחרים. השוני בין שפות אנוש לשפות בעלי חיים אינו תוצאה של ההבדלים האנטומיים באיברים המשמשים לדיבור, אלא השימוש שנעשה בהם באמצעות המוח ומערכת העצבים. 
המושג הראשון שנזכיר הוא אוויר. בלא אוויר אי אפשר להפיק קול כלשהו, ובכלל זה צלילים לשוניים, ואי אפשר לשמוע קול כלשהו. התנאי הראשון וההכרחי לקיומו של דיבור הוא אוויר, העובר באיברי הנשימה והדיבור בעת נשימה ונשיפה. אם כך, האיבר הראשון שאליו נתייחס בהקשר של דיבור הוא הריאות. הרוב המכריע של הצלילים הלשוניים מופקים תוך כדי נשיפה, כלומר תוך כדי הוצאת אוויר מן הריאות.
אם כן, בזמן הדיבור האוויר ננשף מהריאות ועובר דרך הקנה, דרך חלל הפה או דרך חלל האף, ולחלופין דרך חלל הפה וחלל האף כאחת. מסלול זרימת האוויר, התָחוּם בשפתות הקול בקצה האחד ובשפתיים או בנחיריים (או בשפתיים ובנחיריים כאחת) בקצה השני, נקרא מערכת הקול או מסלול הקול.
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התעתיק הפונטי


התעתיק הפונטי: 
כדי לתאר את הפקתם של הצלילים הלשוניים, אנו זקוקים למערכת סימנים מדויקת, שיש בה סימון ברור וחד משמעי לכל צליל לשוני. 

[image: ]




מייון העיצורים


עיצורים ותנועות:
בכל הלשונות וגם בעברית ממיינים את כל ההגיים לשתי קבוצות עיקריות: עיצורים ותנועות. העיצורים והתנועות הם הגיים היוצרים יחד את המילים המשמשות אותנו בדיבור. ההבדל בין העיצורים לבין התנועות קשור לצורת התהוותם . בהגיית כל ההגיים נע האוויר מן הריאות דרך איברי הדיבור והחוצה. כאשר הוגים ע > צור - זרם האוויר נעצר במידה כלשהי במקום כלשהו בחלל הפה; כאשר הוגים תנועה - זרימת האוויר היא חופשית, האוויר נע ללא כל עצירה.
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בעברית בת ימינו יש 5 הגיים שהם תנועות, וסימניהן בתעתיק הם ( a e i o u) בכתיב העברי התנועות מסומנות בסימני ניקוד ובאותיות אהוי.
1- העיצורים:
העיצורים (כמו התנועות) הם הגיים. המשותף לכל העיצורים הוא, שבהגייתם האוויר נעצר בצורה כלשהי באיברי הדיבור. העיצורים נבדלים זה מזה בשלוש תכונות עיקריות קוליות, מקום החיתוך ואופן החיתון. מיון לפי כל אחת מן התכונות האלה יוצר קבוצות עיצורים בעלות מכנה משותף.
תכונות העיצורים:
1- קוליות:
יש עיצורים שבהגייתם רועדים מיתרי הקול, ואלה הם העיצורים הקוליים. בעיצורים האחרים אין המיתרים רועדים, ועיצורים אלה לא קוליים, אטומים. לפי תכונה זו ניתן למיין את כל העיצורים לשתי קבוצות; קוליים 
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2- מקום החיתוך/ בסיס החיתוך:
 מקום החיתוך הוא המקום שהאוויר נעצר או נחסם בו. יש קבוצות של עיצורים שהאוויר נחסם בהגייתם בסביבת אותו מקום בחלל הפה, ומכאן שמם: השפתיים.
[image: ]
3- אופן החיתון: 
לא רק הקוליות ומקום עצירת האוויר קובעים את הצליל המתקבל אלא גם מידת החסימה, החלל שדרכו האוויר זורם ותכונות צליל מיוחדות שמתקבלות. כל אלה כלולים באופן החיתוך. לפי אופן החיתוך ניתן למיין את העיצורים לכמה קבוצות :
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מייון העיצורים

2- התנועות: 
התנועות כמו העיצורים הם הגיים, והמשותף לכל התנועות הוא שהאוויר נע בהגייתן באופן חופשי ללא כל חסימה. עוד תכונה משותפת לכל התנועות: כולן קוליות, כלומר בהגייתן רועדים מיתרי הקול. ההבדל בין התנועות השונות נובע ממצב השפתיים וממצב הלשון: 
התנועות ההגויות בשפתיים מעוגלות הן: o), (u 
התנועות ההגויות בשפתיים פשוקות הן:  (a, e, i)
מצב הלשון עשוי להיות גבוה או נמוך יותר, קדמי או אחורי. את מצב הלשון בשעת הגיית התנועות נהוג לתאר בעזרת "טרפז התנועות" שמגדיר כל תנועה לפי מיקומה היחסי של הלשון בחלל הפה: 
התנועה a: אחורית ונמוכה
התנועה e: קדמית בינונית
התנועה i: קדמית וגבוהה ביותר
התנועה o: אחורית בינונית
התנועה u: אחורית וגבוהה
[image: ]

אהו''י/ אמות הקריאה


אֵם קְרִיאָה (אימוֹת קריאה): 
היא אות במערכות כתב עיצוריות (הרווחות בשפות שמיות), ובפרט בעברית, המופיעה במילה בתפקיד שבו היא מציינת תנועה ואינה נהגית כעיצור כבתפקידה המקורי.
בעברית, קבוצת האותיות המשמשות כאימות קריאה הן האותיות (א, ה, ו, י) ובשל כך הן מכונות בראשי תיבות: אותיות אהו"י.
אמות הקריאה:
(א') אם באה בסוף המילה, ובאמצע המילה אם אין בה תנועה והעצור שלפניה באחת התנועות: ( ֵ, ָ, ֹ, ִ), היא אם קריאה כלומר היא לא נהגית, אבל בשאר המקרים היא עיצור כלומר נהגית.   
      היא אם קריאה במילים: (בְּרֵאשִׁית, מוֹצָא, צֹאן, רִאשׁוֹן, צַוָּאר, לֵאמֹר).
      היא עיצור במילים: (אָמִיר, מַתְאִים, הַאֲכָלָה)
(ה') רק בסוף המילה, היא אם קריאה, בשאר המקרים היא עיצור, כלומר אם כן באה בסוף המילה אבל יש בה תנועה או מפיק היא עיצור. 
      היא אם קריאה במילים: (שׁוֹנֶה, צוּרָה, אֵיפֹה)
      היא עיצור במילים: (הֶרֶס, מַדְהִים, גָּבוֹהַּ)
(ו') היא אם קריאה אם הייתה /o, u/ (וּ, וֹ), אבל בשאר המקרים היא עיצור שנהגית (v). 
     היא אם קריאה במילים: (מוּם, שׁוֹר, אָחוּ)
     היא עיצור במילים: (וֶרֶד, דַּוֵּר, תִּקְוָה, סְתָיו)
(י') אם באה כתנועת /i/ ( ִי), /e/ ( ֵי) והדיפתונג /av/ ( ָיו) בסוף המילה תהיה אם קריאה, אבל בשאר המקרים היא עיצור.   
     היא אם קריאה במילים: (שִׁיר, עֵירֹם, דְּלִי, סְתָיו)
     היא עיצור במילים: (יָם, מְדֻיָּק, יֶלֶד)
הפונולוגיה


פונולוגיה (תורת ההגה) היא ענף בבלשנות ותת-תחום בדקדוק העוסק בחקר היחסים בין ההגאים, תפקודם, וצירופם זה לזה בשפה נתונה.
פונולוגיה עוסקת בין היתר בחקר התפתחות ההגיה בשפות שונות, היאלמות תנועות ועיצורים מסוימים או שינויים במעבר מאזור לאזור.
היחידה הבסיסית בה עוסקת הפונולוגיה היא הפונמה – ההגה הבודד. אוסף ההגאים של שפה הם הצלילים המובחנים ביניהם היוצרים מילים ומשמעות. בעברית של ימינו /k/ ו/g/ (ק' ו-ג') הן יחידות נבדלות של צלילים, ומכאן שהן שני הגאים שונים ומובחנים זה מזה, כמו צמד המילים (גיר) ו-(קיר), מראה ששני ההגאים הם בעלי משמעות שונה זה מזה אף על פי שהם נבדלים ביניהם רק בצליל יחיד (כלומר רק פונמה אחת מבדילה ביניהם). 
הפונולוגיה עוסקת במילים כפי שהן נשמעות ולא בייצוגן הכתוב, וכך שתי המילים (קורה) ו-(קורא) הנשמעים בעברית החדשה באותו האופן /kore/, ינותחו בחקר פונולוגי באותו האופן. 
בפונולוגיה, אָלוֹפוֹן הוא אחד ממספר צלילי-דיבור אפשריים שמשמשים להגיית פונמה אחת בשפה מסוימת. 
[bookmark: _Hlk152531517][bookmark: _Hlk152531002]למשל, בעברית אין הבדל בין ר' המבוצעת בקדמת הפה לבין ר' אחורית, ושתיהן מייצגות את אותה הפונמה, כלומר, שתיהן אלופונים של אותה פונמה, לדוגמה "ספר" /sefer/ (מכתשי, רוטט, קולי) - /sefeʁ/ (ענבלי, חוכך, קולי). לעומת זאת, בערבית אלה שתי פונמות שונות (ر/ غ) (لثوي تكراري مجهور/ لهوي احتكاكي مجهور).
האלופון המסוים שנבחר במקרה מסוים הוא לרוב צפוי וניתן לניבוי מתוך ההקשר הפונמי, נקראים מותנים, אבל קיימים גם אלופונים שאינם מותנים בסביבה הפונטית (אלא, למשל, במבטאו של הדובר), והם מכונים חופשיים. 
לדוגמה המילה "מוכרח", כאשר הוגים את ר' כעיצור מכתשי רוטט קולי אין שום בעייה בהגייה /muxrax/, אבל אם הוים ר' כעיצור ענבלי, חוכך, קולי יש בעייה בצירוף יותר מעיצור ענבלי זה אחר זה /muxʁax/, כלומר שלושה עיצורים ענבליים חוככים, לכן צריך לוותר על הגיית אחד מהם, שהוא העיצור ר'.

(הַמַפִּיק) (المُخرِج)

هو نقطة تظهر في وسط حرف الهاء في نهاية الكلمة فقط، حيث تجعل حرف الهاء صامتاً (حرف) وليس صاءتاً (حركة او حرف علة) (הּ). 
1- ضمير التملك للمفرد المؤنث = (שְׁלָהּ): סִפְרָהּ← הַסֵפֶר שְׁלָהּ, מִשְׁפַּחְתָּהּ← הַמִשְׁפָּחָה שְׁלָהּ.
2- ضمير متصل للمفعول به المفرد المؤنث = (אוֹתָהּ): יִשְׁמְרָהּ← הוּא יִשְׁמוֹר אוֹתָהּ, יוֹצִיאָהּ← הוּא יוֹצִיא אוֹתָהּ.
3- حروف الجر للمفرد المؤنث: לָהּ, בָּהּ, עִמָהּ, אוֹתָהּ.
 הַמְכוֹנִית לָהּ אַרְבַּעָה צְמִיגִים,  הַסִּפְרִיָּה בָּהּ הַרְבֶּה סְפָרִים, 
לֹא יָדַע מָה לַעֲשׂוֹת עִמָהּ, אוֹתָהּ שָׁעָה. 
4- جذور خمسة افعال: ג-ב-ה (גָּבַהּ)، נ-ג-ה (נָגַהּ)، כ-מ-ה (כָּמַהּ)، ת-מ-ה (תָּמַהּ)، מ-ה-מ-ה (הִתְמַהְמַהּ). 
5- يظهر في حرف الهاء (ה) في نهاية الكلمة ان لم تكن محركة باستثناء الفتحة المستعارة (ַ):
סְפָרֶיהָ – (ה) محركة، اي انها حرف لذلك لا يظهر فيها. 
גָּבוֹהַּ – يظهر في حرف الهاء لان الفتحة المستعارة لا تعد حركة.
لذلك في بعض الكلمات مثل (תָּמְהָה, גָּבְהָה) لا يظهر المخرج لان حرف الهاء الاول هو اساس جذر الفعل ومحرك بالأصل، اما حرف الهاء الثاني فهو للتأنيث ولا يحرك اطلاقاً في هذه الاحوال.
פתח גנוב (الفتحة المستعارة)
هي بمثابة حركة مساعدة تظهر مع الحروف (ה, ח, ע) في نهاية الكلمة فقط، إذا جاءت قبل هذه الحروف احدى الحركات الكبرى (i, u, o, e) (צירי, חולם, שרוק, חיריק גדול)، باستثناء (a) (קמץ, פתח) وذلك لأنها حركة متماثلة مع حركة الفتحة المستعارة (a).
1- مع حرف (ה) في نهاية الكلمة: (מִתְמַהִיהַּ, תָּמֵהַּ, גָּבוֹהַּ, לִתְמֹהַּ).
2- مع حرف (ח) في نهاية الكلمة: (שָׂמֵחַ, שָׁלִיחַ, תַּפּוּחַ, לִפְתֹחַ).
3- مع حرف (ע) في نهاية الكلمة: (שׁוֹמֵעַ, הִפְתִּיעַ, יָדוּעַ, לִקְרֹעַ).

אותיות השימוש (الحروف المزيدة)

هي سبعة حروف تدخل على الكلمات، ومن الممكن ان يدخل أكثر من حرف مزيد على الكلمة، ولها عدة أغراض، مثل (לִכְשֶׁיִּתְעוֹרֵר). 
מש''ה וכלב
1-  (מ): اصل الحرف (מן) تأتي قبل الكلمة يقابلها في العربية حرف الجر (من): (מֵרָחוֹק וּמִכָּאן).
2-  (שׁ) הזיקה: تحل عوضاً عن (אֲשֶׁר) للتعبير عن الاسم الموصول: (הַסֵּפֶר שֶׁקָּרָאתִי).
3-  (ה): 
1-  تدل على تعريف الكلمة: (הַיֶלֶד וְהַיַלְדָה).
2-  تدل على الاستفهام: (הֲרָאִיתָ אֵיזֶה יוֹפִי?).  
4-  (ו): 
1- واو العطف: تدل على الربط بين مجموعة من الاسماء او الافعال: (אָכַל וְשָׁתָה).
2- واو القلب: تدل على الزمان، تقلب الزمان من الماضي للمستقبل وبالعكس. 

5- (כלב): تدخل على الفعل والاسم وتنظم عمل الفعل من حيث الزمان والمكان.

قواعد:
	
	حرف عادي
	التشديد
	امثلة
	حرف حلقي
	التشديد
	امثلة

	מ
	מִ
	يأخذ الشدة
	מִפֹּה, מִתּוֹךְ, מִבֵּיתוֹ, מִמְּקוֹמִי, מִיְּרוּשָׁלַיִם
	מֵ
	لا يأخذ الشدة
	מֵרֹאשׁ, מֵחַדְרִי, מֵהַבַּיִת

	שׁ
	שֶׁ
	يأخذ الشدة
	שֶׁכָּתַב, שֶׁבַּבַּיִת, שֶׁנֶּאֱמַר
	שֶׁ
	لا يأخذ الشدة
	שֶׁרָצִיתִי, שֶׁאֲמַרְתֶּם,
שֶׁהֲרֵי



ملاحظة: تستثنى من هذه القاعدة الكلمات (מִחוּץ, מִחוּט, מִהְיוֹת).

	
	الحرف الذي تدخل عليه هاء التعريف
	امثلة
	الشاذة

	הַ
	بشكل عام
	הַבַּיִת, הַיַּלְדָּה, הַפַּרְדֵּס, הַמֶּלֶךְ
	---

	
	مع حرفي ח, ה, بشكل عام (غير محركين بقماص)
	הַהֵד, הַהֶסְבֵּר, הַחֲלוֹם, הַהֲמֻלָּה, הַהֹלְכִים
הַחֹמֶר, הַחֲכָמִים
	הָהֵם, הָהֵן, הָהֵמָּה, הָהֵנָּה

	
	ח محركة بقماص كاتان
	הַחָכְמָה
	---

	הָ
	א, ר, ע, بشكل عام
	הָאָדוֹן, הָאוֹר, הָרַעַם, הָרַעַשׁ, הָעֶבֶד, הָעַלְמָה, הָעִיר, הָעֲבָדִים, הָעָרְמָה
	---

	הֶ
	הָ, עָ 
	הֶהָרִים, הֶעָנָן, הֶהָמוֹן, הֶעָרִים, הֶעָתִיד
	הָעָב, הָעָם, הָהָר, הָרָשָׁע

	
	חָ, חְָ
	הֶחָתָן, הֶחֳדָשִׁים, הֶחָכָם, הֶחָם, הֶחָתוּל   
	---





ملاحظة: تستثنى من هذه القاعدة الكلمة (אֶרֶץ ← הָאָרֶץ) חַג ← הֶחָג (وحالياً ايضاً חַג-הַחַג).
تحذف الشدة من الحرف المحرك بالسكون הַיְלָדִים, הַמְדַבְּרִים, הַצְפַרְדְּעִים.


	
	الحرف الذي تدخل عليه هاء الاستفهام
	التشديد
	امثلة

	הֲ
	بشكل عام
	لا يأخذ
	הֲכָתַבְתָ?

	הַ
	مع حروف א, ה, ח, ע, والسكون، والحركات المركبة
	لا يأخذ
	הַעוֹלִים אֲתֶם? , הַשְׁמַעְתֶם? 

	הֶ
	مع حروف אָ, הָ, חָ, עָ
	لا يأخذ
	הֶהָיְתָה כָּזֹאת?





	التحريك
	حركة الحرف الذي تدخل عليه واو العطف 
	امثلة

	וְ
	بشكل عام 
	וְאוּלַי, וְשָׁלוֹם, וְשַׁלְוָה, וְכוֹבַע

	וּ
	مع الحرف الساكن وحروف (בומפ)
	וּגְבָעוֹת, וּסְעָרָה, וּכְלָבִים
וּבָנוֹת, וּמִדְבָּר, וּפֵרוֹת, וּוֶרֶד

	כתנועת החטף
	مع الحركات المركبة
	וַאֲנִי, וַחֲמוֹר, וֶאֱמֶת, וָחֳדָשִׁים 

	וִי
	مع حرف الياء الساكن (יְ)
	וִיהוּדָה, וִילָדִים

	וָ
	مع بعض التراكيب اللغوية 
	בָּשָׂר וָדָם






	واو القلب في المستقبل

	التحريك
	
	التشديد
	امثلة

	וַ
	بشكل عام
	تأخذ شدة
	וַיִּקְבְּרוּ אֹתוֹ, וַיִּשָׂא אֶת-עֵינָיו

	וָ
	مع א
	لا تأخذ شدة
	וָאֶשְׁאַל אֹתָה

	וַ
	مع יְ
	تحذف الشدة
	וַיְדַבֵּר

	واو القلب في الماضي

	וְ
	بشكل عام
	لا تأخذ شدة
	וְשָׁפָכְתִּי זַעְמִי עָלָיִךְ





	التحريك
	حركة الحرف الذي تدخل عليه (כלב)
	امثلة

	כְּ, לְ, בְּ
	بشكل عام
	כְּנֶפֶשׁ, לְרֹאש, בְּבַיִת 

	כִּ, לִ, בִּ
	שווא (ְ)
	בִּבְרָכָה, לִבְרִיאוּת, כִּשְׁבוּעַיִם

	כתנועת החטף
	مع الحركات المركبة
	כַּחֲלוֹם, לֶאֱסֹף, בָּחֳדָשִׁים, כָּאֳנִיָּה

	כִּ(י), לִ(י), בִּ(י)
	مع حرف الياء الساكن (יְ)
	בִּיהוּדָה, לִילָדִים, כִּירוּשָׁלַיִם

	תנועת ה' הידיעה
	مع هاء التعريف
	כַּשֶּׁלֶג, לָרְחוֹב, בַּבֶּגֶד 




ההברה

ההברה: 
יחידת הצליל הקטנה ביותר בלשון היא הגה (עיצור או תנועה), אבל בדיבור הטבעי איננו הוגים בדרך כלל יחידות קטנות כאלה, כשהן לבדן . ההגיים מצטרפים זה לזה ויוצרים יחד יחידת צליל טבעית גדולה יותר שהיא ההברה, ובהברה העברית יש תמיד יותר מהגה אחד. 
הברה היא קבוצת הגיים שהוגים אותה תוך נשיפה אחת של אוויר. בהברה אחת יש תנועה אחת בליווי עיצור אחד, שניים או שלושה . בכל הברה יש תנועה אחת בלבד, אבל לב ההברה היא התנועה. 
לפיכך מספר ההברות במילה שווה למספר התנועות בה. מילה יכולה להיות מורכבת מהברה אחת או יותר. 
להברה בעברית יש מבנה בסיסי: גרעין ההברה הוא התנועה, ולפניה תמיד יבוא פתיח המכיל עיצור (או שני עיצורים). אחרי התנועה עשוי לבוא סגיר המכיל עיצור או שניים.

مكونات المقطع: (C) مختصر لـ (Consonant) و(V) مختصر لـ (vowel). 
في اللغة العبرية (ע) (עיצור) بمعنى (حرف) و (ת) (תנועה) بمعنى (حركة). 
1- רֹאשׁ (بداية): الحروف التي تسبق الحركة. 
2- גרעין (نواة): الحركة.
3- זנב (خاتمة): الحروف التي تعقب الحركة.



انواع المقاطع:
1- הֲבָרָה פְּתוּחָה (مقطع مفتوح) (مقطع بسيط): هو المقطع الذي ينتهي بحركة او حرف علة اي كالاتي: 
(حرف + حركة او حرف علة) (cv).
(לוֹ) (cv)، (אָבִי) (cv.cv)، (יוֹנָה) (cv.cv)، (בָּא) (cv)
2- הֲבָרָה סְגוּרָה (مقطع مغلق) (مقطع مركب): هو المقطع الذي ينتهي بحرف او اكثر كالاتي: 
(حرف + حركة + حرف) (cvc).
1- (مقطع ثقيل): ينتهي بحرف واحد (עוֹף) (cvc).
2- (مقطع ثقيل جداً): ينتهي بأكثر من حرف (יָשַׁבְתְּ) (cv.cvcc).

ملاحظات: 
1- لا تعد الحركات المركبة والفتحة المستعارة والسكون والمخرج من ضمن الحركات (النواة). 
(הֲלִיכָה) (ccv.cv)، (פָּתוּחַ) (cv.cvc)، (נִכְנָס) (cvc.cvc)، (עֵטָהּ) (cv.cvc)
2- إذا التقى سكونان في وسط الكلمة، فإن الاول يغلق المقطع الاول، والثاني يبدأ المقطع الاخر.
"יִכְתְבוּ" (יִכְ-תְבוּ) (cvc.ccv).
3- إذا جاء في الكلمة شدة ثقيلة يضعف الحرف المشدد الى حرفين يضاف الاول الى المقطع الاول ويضاف الثاني الى المقطع الاخر.
"דִבֵּר" (דִב-בֵר) (cvc.cvc).




התלכדות העיצורים


כששני עיצורים שכנים וזהים מתלכדים לעיצור אחד- זאת התלכדות עיצורים ("מכפל"). מכפל הוא עיצור כפול. בכתיב המנוקד הוא מסומן בדגש חזק. יש שתי אפשרויות של התלכדות: 
1- התלכדות של צורן שנובעת ממפגש של עיצור של שורש עם עיצור זהה של צורן (צורן נטייה או צורן גזירה). 
דוגמות: *הִפְגֵּנֵנוּ← הִפְגַּנּוּ, *תִּכְנַתְתִּי← תִכְנַתִִּי, *הַתְתַמֵּם← הַתַּמָּם.
הדגש החזק המסמן את המכפל הזה נקרא "דגש משלים", כי הוא משלים עיצור חסר. 
2- התלכדות של תבנית- התלכדות שנובעת מן התבנית: בבניינים ובמשקלים הכבדים (הדגושים) יש "מקום" לארבעה עיצורי שורש, (בִּזְבֵּז, הִתְקַלְקֵל). (כאשר שורש תלת-עיצורי משתלב בתבניות אלה, העיצור האמצעי מוכפל ודגוש בדגש חזק (בעה"פ) הנקרא "דגש תבניתי". דוגמות: *קִצְצֵר← קִצֵּר, *הִתְרַגְגֵל ← הִתְרַגֵּל. וכך גם: בִּקֵּשׁ, מְקֻדָּשׁ, הִתְקַדֵּם, הִתְקַדְּמוּת, סִפּוּר, בַּקָּשָׁה, נַגָּר, חִוֵּר, קַצֶּרֶת ועוד .
(הִתְלַכְּדוּת עִצוּרִים) الإدغام:
תפעה פונולוגית שׁבה עצור מסוים נבלע בעצור שׁאחריו.
1-	إذا كان الحرف الأول من جذر الفعل هو (נ) أثناء عملية تصريف الفعل يدغم حرف النون (נ) بالحرف الذي يليه ويعوض بشدة.
נָתַן← (*מַנְתָנָה)← מַתָּנָה 
נָפַל← (*יִנְפֹל)← יִפֹּל
נִגַשׁ← (*הִנְגִיש)← הִגִּיש
2-	إذا كان الحرف الأول من الفعل هو (י) والثاني حرف (צ) تحديداً في جذور ستة أفعال: (יָצַב, יָצַג, יָצַע, יָצַק, יָצַר, יָצַת) يحذف حرف (י) ويعوض بشدة.
יָצַב ← (*מַיְצָב) ← מַצָּב  
יָצַג← (*הִיְצִיג) ← הִצִּיג 
3-	إذا كان الحرف الأخير من الفعل هو (נ, ת) أثناء التصريف مع المفرد المتكلم فيما يخص (ת)، أو مع جماعة المتكلمين فيما يخص (נ)، يحذفان ويعوضان بشدة:
(נָחַת)← (*נָחַתְתִי) ← נָחַתִּי
(טָמַן)← (*טָמַנְנוּ) ← טָמַנּוּ
4-	إذا كان الحرف الأول من جذر الفعل هو حرف (ת) مع وزن (הִתְפַּעֵל) يحذف حرف (ת) ويعوض بشدة: 
תָמַם← (*הִתְתַמֵּם) ← הִתַּמֵּם 
תִמֵּר← (*הִתְתַמֵּר) ← הִתַּמֵּר
ملاحظة: يسقط حرف (ל) من الفعل (לָקַח)، ويعوض بشدة أثناء تصريفه في المستقبل والأمر:
לָקַח ← (*יִלְקַח) ← יִקַּח
לָקַח ← (*לְקַח) ← קַח 
ملاحظة: تسمى الشدة في هذه الحالات بـ(דגש משלים) أي الشدة التعويضية.








(שִׂכּוּל עִצוּרִים) القلب المكاني


שיכול הוא חילוף מקומות של עיצורים שכנים. השיכול מתרחש בבניין (הִתְפַּעֵל) ובמשקל (התקטלות) שהוא שם-פעולה של (הִתְפַּעֵל), וזאת רק אם העיצור הראשון בשורש הוא מקבוצת השורקים: (ס, ש, ש, ז, צ) .

1- اذا جاء الحرف الاول من جذر الفعل احد الحروف الصفيرية (צ, ס, ש, ז) يقلب مكان (ת) تاء (الوزن) بدل من مكان هذه الحروف، وقد يحدث ابدال بعد ذلك:

סִדֵּר← הִסְתַדֵּר اي ابدال مكان الـ(ס) بمكان الـ(ת).
שִׂכֵּר← הִשְׂתַּכֵּר اي ابدال مكان الـ(שׂ) بمكان الـ(ת).
שִׁלֵּם← הִשְׁתַלֵּם اي ابدال مكان الـ(שׁ) بمكان الـ(ת).
זִמֵּן (*הִתְזַמֵּן)← הִזְדַּמֵּן اي ابدال مكان الـ(ז) بمكان الـ(ת) ثم قلب حرف الـ(ת) الى (ד).  
צָעַק (*הִתְצָעֵק)← הִצְטָעֵק اي ابدال مكان الـ(צ) بمكان الـ(ת) ثم قلب حرف الـ(ת) الى (ט). 
 
2- لا يحدث القلب المكاني مع بقية الحروف: 
קַשֵּׁט← הִתְקַשֵּׁט
אֲחֵר← הִתְאַחֵר 
מִקֵּד← הִתְמַקֵּד

3- قلما يحدث القلب المكاني مع الاسماء:
שִׂמְלָה = שַׂלְמָה 
כֶּבֶשׂ = כֶּשֶׂב
קְהִלָּה = לַהֲקָה 
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